
ورود خودروملی به مناطق آزاد
در حــال حاضــر امــکان واردات خودروهــای پلاک 
مناطق آزاد به ســرزمین اصلی بــا پرداخت عوارض 
قانونی فراهم شده و این خودروها می توانند به پلاک 
ملی تبدیل شوند. به گزارش صداوسیما، حجت الله 
عبدالملکــی، دبیر شــورایعالی مناطــق آزاد گفت: 
موضوع خــودرو در مناطق آزاد بــه دو بخش واردات 
خودروهای پــلاک منطقه آزاد به ســرزمین اصلی و 
واردات خودروهــای نو به مناطق آزاد تقســیم بندی 
می شود. او اضافه کرد: هیئت وزیران مصوبه مربوط 
به هــر دو بخش را تصویــب و ابلاغ کــرده و در حال 
حاضر امــکان واردات خودروهای پلاک مناطق آزاد 
به ســرزمین اصلی با پرداخت عوارض قانونی فراهم 
شده و می توانند به پلاک ملی تبدیل شوند. او افزود: 
بحــث دوم کــه مربوط بــه واردات خودروهــای نو به 
مناطق آزاد اســت هم از یکی دو هفته گذشته هیئت 
وزیران مصوبه را ابلاغ کرد. بر این اساس خودروهای 
برقی و هیبریدی تا ســقف ۴۰ هزار دلار می توانند به 

مناطق آزاد وارد شوند.

کمبودی در گندم خبازی نداریم
بنابــر آمار ســالانه ۱۰ میلیــون تن گندم مــورد نیاز 
واحد های خبازی اســت که با احتساب میزان تولید 
و خرید، کمبــودی در تامین گنــدم نداریم. عطااللَه 
هاشــمی، رئیس بنیــاد ملی گندمکاران به باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفت: بنابر آمار سالانه ۱۰ میلیون 
آرد مــورد نیــاز واحد های نانوایی اســت که امســال 
بــه دلیل میــزان تولیــد و خرید تضمینــی در تامین 
گنــدم خبازان خودکفا هســتیم. به گفتــه او، به رغم 
اجرای طــرح هوشمندســازی واحد هــای نانوایی، 
میزان مصرف آرد و گنــدم خبازان کاهش معناداری 
نداشته اســت، درحالی که با یکسان سازی نرخ آرد و 
نان پیش بینی می شــود که مصرف گندم واحد های 
نانوایــی ۱۵ درصــد کاهــش یابد. هاشــمی با بیان 
اینکه یکسان ســازی نــرخ آرد و نان در دســتیابی به 
خودکفایی گندم بی تاثیر نیســت، افــزود: با کاهش 
۱۵ درصدی مصــرف واحد های نانوایی حداکثر نیاز 
به 8/۵میلیون تن می رسد که این امر در کنار توسعه 
کشــت در دیمزار ها و افزایش عملکرد در واحد سطح 

به خودکفایی کمک می کند.

چرا زعفران قاچاق می شود؟
دلیل قاچــاق زعفران در کشــور ما موانــع صادراتی 
اســت که با به کار بــردن راهکارهایــی می توان این 
معضل را تا حدودی مرتفع ساخت. غلامرضا میری، 
رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران یکی از راه های 
جلوگیــری از قاچــاق زعفــران را فــروش ارز حاصل 
از صــادرات بــا قیمت توافقــی عنوان کــرد و درباره 
نظارت بر بــازار زعفــران و اینکه اتحادیه نقشــی در 
روند صادرات ندارد، به ایســنا گفت: اداره استاندارد 
طبــق ممیزی های جهانی نســبت به صــدور پروانه 
اســتاندارد و مجوز خروج محصول از گمرکات کشور 
اقدام می کند. او در خصوص لزوم تشــدید نظارت ها 
در گمرک گفت: امکان دارد با توجه به اینکه خراسان 
به عنوان قطب تولید زعفران کشــور است، نظارت ها 
در گمرک خراســان دقیق و کامل باشــد، اما آیا این 
نظارت بر دیگر مبادی خروجی کشــور مانند تهران، 
تبریــز، اصفهان، شــیراز، کرمــان و دیگــر گمرکات 
کشــور هم دقیق است؟ این نظارت ها باید به صورت 
یکپارچــه و در تمام مبادی رســمی خروجی کشــور 

صورت پذیرد.
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رویداد

و کینه توزی هــای قدیمی حالا زیر ســوال رفته اســت؛ تا 
آن جایی که نظر می دهند رئیس قانونی اتاق برکنار شــود 
و رئیــس اتاق هم تن می دهد. زیــرا اگر تن ندهد، اتاق از 
حضور در مجامع رســمی دولتی کرسی قانونی خود را از 
دســت می دهد. از آنجــا که یکی از وظایــف قانونی اتاق 
به عنوان تشکلِ تشــکل ها، ارائه مشورت به قوای سه گانه 
اســت، اگر جایگاه خود را از دست بدهد، عقب گرد کرده 
اســت. پس حســین ســلاح ورزی و هیئت رئیســه از حق 
 خــود عقب می نشــینند تــا قابلیت های ســاختاری اتاق 

در خطر نیفتد. 
درحالی کــه در آن طــرف، افــرادی کــه خــود را اتاق 
در ســایه می داننــد و هیئت نمایندگان اپوزیســیون اتاق 
می خوانندشــان، در راه رســیدن به قــدرت از هیچ دریغ 
نمی کننــد؛ حتی باز کــردن پای دولت بــه چهاردیواری 
بخش خصوصی. دولت هم فریب این افراد را خورده و در 

زمین بازندگان تشنه قدرت، بازی می کند.

به زودی جعبه سیاه اتاق را باز می کنم �
حسین سلاح ورزی، اتفاقات چند وقت اخیر را »جعبه 
ســیاه بخش خصوصی« خواند و توضیح داد که در آینده 
همه چیز را کتبی و شفاهی، با ریز جزئیات اعلام می کند، 
زیرا او کناره گیری نکرده بلکه برکنار شــده است. داستان 
از این قرار است که سه شنبه شب در جلسه هیئت رئیسه با 
شورای عالی نظارت گفته شد برگزاری انتخابات خواست 
رئیس جمهور اســت و به همین دلیل بهتر است انتخابات 

را در روز یکم بهمن برگزار کنیم.
او در ابتدا با اشــاره به حضور برخی از دولتی ها گفت: 
پــس از هفت مــاه برخی از دوســتان دولتی هــم افتخار 

دادند و برای انتخابات آمده اند؛ خیر مقدم می گوییم.
ســپس ســلاح ورزی از این گریــزی بــه آیین نامه زد و 
ادامه داد: به موجــب آیین نامه، هر یک از اعضای هیئت 
نمایندگان ســه جلســه غیبت کند، مســتعفی شــناخته 
می شــود. به علت عذر شــرعی تا اینجــا می پذیریم ولی 
امیدواریم جلســات بعد را حضور داشــته باشند. تصور ما 
این اســت که زندگی خــوب یعنی زندگی بدون مســئله. 
امــا لذت زندگی حل چالش هاســت. باور من این اســت 
که هفت ماه گذشــته، یــک نقطه عطف بــرای اتاق بوده 
 و این جلســه فرصت مناســبی برای بازگویی آنچه بر اتاق 

گذشت، نیست. 
رئیــس برکنارشــده اتــاق، ادامه داد: قــول می دهم 
آنچــه در دوونیــم ســال گذشــته، رخ داده را به صورت 
کتبی و شــفاهی اعــلام کنم. چون اتفاقــات اخیر، یک 
ســند ارزشمند است که چرایی و ریشــه اتفاقات دوونیم 
سال گذشته را نشان می دهد. این اتفاقات، جعبه سیاه 
اتــاق بازرگانی و بخش خصوصی اســت. من از اعضای 
هیئت رئیســه اتــاق ایران به طــور ویژه تشــکر می کنم. 
به عنوان کســی که ســه دوره در هیئت رئیسه بودم، لازم 
اســت شــهادت دهم که هیچ مقطعی مثل دوره دهم از 
نظر کیفیــت و هماهنگی و همراهی، هیئت رئیســه در 
این ســطح نبود. هیئت رئیســه کامــلًا از منظر حقوقی 
و با اســتدلال و ایســتادگی ســعی کرد از حقوق اتاق و 
کیان بخش خصوصی به درســتی دفــاع کند. در نهایت 
موضــوع آنچه که بود در قالب یک تحلیل حقوقی تهیه و 
به اعضای شورایعالی نظارت به عنوان نظر جمعی هیئت 
رئیســه، ارائه شــد.  اما من در روزهای گذشــته مصداق 
تاییــد همان نامه حقوقی را دیدم که ســازمان بازرســی 
کل کشــور هم عیناً اســتدلال هایش را تایید کردند. اما 
از چهارشــنبه ابهاماتی مطرح و ســوال مطرح شــد که 
یک شــبه چه شــد که تصمیم عوض شــد؟ واقعیت این 
است که تا سه شنبه بر همان نظر حقوقی استوار بودیم. 
من هم همیشه گفتم جز خواست هیئت رئیسه، عاملی 
باعــث رفتن من نمی شــود. حــالا هیئت رئیســه چنین 

درخواستی دارد.
ســلاح ورزی تاکید کرد: من هرگز کناره گیری نکردم. 
در ملاقات سه شنبه شب هیئت رئیسه با شورایعالی نظارت 
گفته شد برگزاری انتخابات خواست رئیس جمهور است و 
به همین دلیل بهتر اســت انتخابــات را در روز یکم بهمن 
برگزار کنیم. دوســت داشــتم اعضای انجمن نظارت هم 
در این جلســه حضور داشته باشــند که از آنان هم تشکر 
و قدردانــی کنم. مــن از آقای میرمحمــد صادقی گلایه 
می کنم کــه از شــخص قانونمداری چون ایشــان انتظار 
می رفت در برابر این بدعت مقاومت کنند. تأسف برانگیزتر 
ایــن بود که در هفت ماه گذشــته شــاهد اقداماتی دیگر 
بودیــم. برای مثال به هیئت نماینــدگان زنگ می زدند که 
در فلان جلســه نروید و در فلان جلســه بایــد بروید. من 
معتقدم صرف نظر از هر اتفاقی اتاق به مســیر خود ادامه 

خواهد داد. 
ســلاح ورزی بیان کــرد: اتــاق همچنــان خانه بخش 
خصوصــی خواهد مانــد. من مســلمانِ شــیعه و ایرانی 
هستم و در طول ۵۳سال عمری که داشتم تلاشم، رعایت 
امور بوده اســت. توهین به کسی را روا نمی دانم خصوصاً 
مقامات و بزرگان کشــور را.  من برخلاف آنچه ادعا شــد، 
ارتباطــی با بدخواهان ندارم و قــول می دهم تا زمانی که 
بــا احکام کیفری مواجه نشــوم، برای ســربلندی ایران و 
اعتــلای بخش خصوصــی از هیچ تلاشــی فروگذار نکنم 
 و بــا افتخار در کنــار رئیس آینده و هیئت رئیســه محترم، 

حضور داشته باشم.
ســلاح ورزی در پایان به رویدادهــای پیش روی بخش 
خصوصی اشــاره کرد و افزود: بخش خصوصی در ســال 
جاری میلادی میزبــان دو رویداد مهــم خواهد بود. این 
مســئله ســبب می شــود ایــران در ســال ۲۰۲۴ میزبان 
کشــورهای دیگر شود. ما ابتدای دوره یک برنامه مدونی، 
تحت عنوان برنامه چهارســاله، تدوین کردیم و امیدواریم 
این برنامه جلــو برود. من می خواهم کــه آنچه در عنوان 

برنامه تحول اتاق است، پیگیری شود.

می گویند تصمیم بگیر اما دخالت می کنند �
میرمحمــد صادقی، رئیس انجمن نظارت بر انتخابات 
اتاق ایران بعد از حســین ســلاح ورزی شــروع به صحبت 
کــرد. به گفته او، این دوره انتخابات تفاوت اصلی با دیگر 
دوره ها داشــت. این تغییر هم به علــت تغییرات آیین نامه 
بــود. البته ابهاماتی هــم وجود داشــت  و آن هم به دلیل 

شرایط بود.
او گفــت: این چهاردهمین ماهی اســت کــه انجمن 
فعالیت دارد و بــرای ما در همه مراحل قانون مهم بود. ما 
می خواســتیم قانونی عمل کنیم. تردیدی نیست که اگر 
بالاترین رکن اتاق تصمیمی بگیرد، باید اجرا شــود. جای 

بحث حقوقی در دادگاه است؛ نه هیئت نمایندگان!
هیئــت نظارت در مورد افراد نظر و موضعی نداشــت و 
می خواست در دوره حیات انجمن طبق قانون عمل کند. 
جالب اســت که می گویند هیئت نظارت بر اتاق بازرگانی 
ایران مختار اســت هر تصمیمی بگیــرد. بعد دولت در آن 
دخالت می کند و وقتی کســی اعتراض می کند هم پاسخ 
می دهــد اگر مشــکلی از لحــاظ قانونی اســت؛ بعداً در 

دادگاه اقامه دعوا کنید.

خودکرده را تدبیر نیست �
ماجرایــی کــه می توانــد ســرنخ کلاف درهم تنیــده 
انتخابات اتاق بازرگانی باشد، تصویب عجولانه آیین نامه 
انتخاباتی اســت؛ آیین  نامه ای که برای اولین بار شروطی 
در خود گنجانده بود که استقلال و کیان بخش خصوصی 
را بــه یغما می بــرد. برای مثــال یکی از بندهای بســیار 
بحث برانگیز ایــن آیین نامه، تایید صلاحیت کاندیداهای 
اتاق بود که تا پیش از آن ســابقه نداشت. این آیین نامه، 
برای اعضای اتاق های بازرگانی در سراســر ایران فضایی 
بسیار ناشناخته و پرابهام ایجاد کرد. از جمله دردسرهای 
شــروط این آیین نامه این بود که چهره های شــاخص از 
ائتلاف برای فردا مانند ســیده فاطمه مقیمی و مســعود 
خوانســاری که به ترتیب منشــی هیئت رئیســه و رئیس 
اتــاق بازرگانــی تهــران بودنــد را از حضــور در انتخابات 
محروم کرد. به گفته آنان، آیین نامه مذکور از نظر قانونی 
ایراداتــی داشــت. برای مثال، شــروط وضع شــده برای 
کاندیداتوری با قوانین اساسی در مغایرت بود. در قانون 
اساسی، تا زمانی که جرم فردی محرز نشده باشد، اصل 
بر برائــت آن فرد اســت و نمی توان کســی را که مرتکب 
جرم نشــده،  از حقوقی مانند کاندیداتوری محروم کرد.  
بســیاری از اعضای هیئــت نماینــدگان در برابر تصویب 
عجولانــه این آیین نامه انتقاد کردند. با این حال، اتاق در 
ســایه آیین نامه را با لابی گری و دو رای دادن توســط یک 
فرد، تصویب کرد. همان زمــان که این آیین نامه تصویب 
شد، همه به عواقب آن هشــدار دادند. اتاق در سایه هم 
کــه اصلًا خودش مســبب تصویب آیین نامه بــود، بعد از 
برگزاری انتخابات مدعی شــد که ایــن آیین نامه را قبول 
ندارد. عجیب اســت اما عمده کسانی که به شدت منتقد 
آیین نامــه جدید تشــکیل و فعالیــت اتــاق بازرگانی، در 
جریان موسوم به جریان حاکم اتاق فردا حضور داشتند، 
جریان هــای اتاق شــفاف و اتــاق برای همــه موافق این 
آیین نامــه بودند. با این حال زمانی کــه نتیجه انتخابات 

اتاق اعلام شــد و مشخص شــد که تمام کرسی های اتاق 
تهران از آن جریان اتاق برای فردا شده، ورق برگشت. دو 
جریــان مذکور به مراجع قانونی شــکایت کردند و گفتند 
انتخابات باید دوباره برگزار شــود زیرا آیین نامه، آیین نامه 

مستقلی نبوده است.
یک فرد مطلــع در این باره به هم میهن می گوید: »در 
ایــن دوره قطعــاً تعداد شــکایات به شــکل قابل توجهی 
بیشــتر بود امــا دلیل ایــن بود که بــا تغییــر آیین نامه و 
تغییراتــی که در مورد شــرایط رای     دهندگان ایجاد شــد، 
رای     دهندگان ســردرگم شــده بودند. از همین رو نســبت 
بــه اعلام نظر دربــاره صلاحیــت رای دادن در اتاق دچار 
ابهــام بودند که انجمــن نظارت بر انتخابــات به تک     تک 
این شــکایت     ها رســیدگی کــرد.« او در ادامه یــادآوری 
می کند: »بخش عمده این شــکایات کــه عمدتاً در مورد 
مدارک بارگذاری شــده در سیســتم و نیز رعایت نشــدن 
انگشــت     نگاری در برخــی حوزه     ها بود، رســیدگی شــد 
که با بررســی     های انجام گرفته توســط انجمن نظارت بر 
انتخابات مســجل شــد که بیشــتر آنها وارد نبود. برخی 
دیگر هم بــه خود آیین نامه معترض بودنــد اما انتخابات 
با ســلامت برگزار شــد. بخش بیشــتر ابهامات مربوط به 
مدارک بارگذاری شــده مانند اظهارنامــه مالیاتی، تعداد 
افراد بیمه     شــده و نیز کف درآمد تعیین شده در آیین نامه 
بود. مــا همان ابتدا هشــدار دادیــم که ایــن آیین نامه، 
برخلاف قوانین عمومی کشــور اســت. زیــرا بدون      دلیل 
موجــه بســیاری از افــراد را از حق شــرکت در انتخابات 
محروم می کرد. اما در نهایت، خودشان با اصرار خودشان 

آیین نامه را تصویب کردند و بعد به آن التزام نداشتند.«

 دولتی اعتماد کنیم؟  �
ً
چگونه به انتخابات کاملا

یکی دیگر  از اعضای اتاق که مایل به انتشار نامش نیست، 
 معتقد اســت شــورای عالی نظارت، فراقانونی عمل کرد. 
به گفته او، بنا بر قانون وزارت اطلاعات باید ظرف ۱۰ روز 
کاری، مراتــب ردصلاحیت افراد را اعلام می کرده اســت 
و حالا که در موعد مقرر پاســخی نــداده یعنی صلاحیت 

کاندیداها تایید شده است.
او یادآوری می کنــد: »نامه وزارت صمت که بعد از ۱۰ 
روز کاری ارســال شده، از دو وجه بلااثر است؛ اول این که 
نامــه از وزارت اطلاعــات صادر نشــده و حراســت وزارت 
صمت آن را نوشــته اســت که اساســاً شــأن ردصلاحیت 
کاندیداهــا را نداشــت. از ســوی دیگر نیز بعــد از مهلت 
قانونی ارسال شده که بدون اثر است. بنابراین، انتخابات 

قانونی بوده است.«
آنــان معتقدنــد کــه چنین رویکردی نســبت بــه اتاق 
بازرگانی، از ایده خالص ســازی نشــأت گرفته که حالا به 
بخش خصوصی رســیده اســت. این ایده خالص سازی و 
مقابله با رای جمهور، به نفع کشــور نیســت. اگر منتخب 
بخــش خصوصی در نهــادی مانند اتــاق بازرگانی تحمل 
نمی شــود، دیگر چگونه می توان بــرای انتخابات مجلس 
امســال به رای دهندگان اطمینان داد کــه انتخابات آزاد 

خواهد بود؟

نطفه انحراف در انتخابات  �
یکــی از چهره     های شــاخص مخالف دربــاره تخلفات 
انتخابــات بــه هم میهــن می گویــد: نطفــه انحــراف در 
انتخابــات با تعییــن اعضــای انجمن مرکــزی نظارت بر 
انتخابات بسته شــد. قانون در این مورد صراحت دارد که 
ایــن افراد باید از میــان افرادی که ارکان اتاق را تشــکیل 
می دهنــد، انتخاب شــوند. ارکان یعنی شــورای نظارت، 
هیئت رئیســه و هیئت نمایندگان. نمی تــوان کارمند اتاق 
را بــرای انجمن نظــارت انتخاب کرد یا حتــی بدتر، یکی 
از اعضای آن اســتاد دانشــگاه و کارمند دولت باشــد. او 
می گوید: این شورا با یک جلسه یک ساعته کل انتخابات 

اتاق و مسائل مربوط به آن را تعیین تکلیف کرد.
او در پاســخ بــه ایــن که چقــدر بــا گــزاره »دولت در 
انتخابات دخالت کــرده«، موافق اســت؟ می گوید: این 
ســخن که برخی از دوســتان می گویند »ورود شورایعالی 
نظارت ورود دولت به مســئله است«، صحت ندارد چراکه 
شورایعالی نظارت رکن اتاق است و نباید در این مقام آن را 
نماینده دولت تلقی کرد. بنابراین دولت در انتخابات اتاق 

دخالت نکرده است. 

اعضا دلخور هستند  �
حالا ریاســت اتاق بازرگانی عوض شــده است. اعضا 
این تغییر را دخالت نابه جا می دانند. آن ها می گویند اتاق 
فریب بــازی جریان بازنده ای را خورد کــه اعتبار دولت را 
خرج کرد تا خود به مسند قدرت بنشیند. آن ها می گویند 
انتقاداتــی که در زمانی به آیین نامه جدید کردند، حرکات 
سازمان یافته شــده خوانده شــد درصورتی که آنان دلسوز 
اتاق بودند اما حالا با وضعیتی که به وجود آمده، مطمئن 
نیســتند که انگیزه لازم برای ماندن در اتاق یا حتی کشور 
را داشــته باشــند. این خطرناک ترین نتیجه برآمده از دل 
کشمکش های اخیر است؛ زیرا وضعیت کشور به گونه ای 
است که تاب و توان خروج ســرمایه بیشتر از آن را ندارد. 
اعضــای اتاق بازرگانــی تاجران و کارآفرینان هســتند که 
بارها نشــان داده انــد در موقعیت های حســاس، چگونه 

می توانند اقتصاد را از تنگناها برهانند.

صمد حسن زاده عضو 
هیئت نمایندگان 

اتاق بازرگانی تبریز 
متولد سال ۱۳۲۲ 
در شهرستان تبریز 

است که مدرک 
تحصیلی فوق دیپلم در 
رشته بازرگانی دارد. 
حسن زاده پیش ازاین 
نایب رئیس سوم اتاق 

ایران بود. به دنبال 
اعلام نتایج نهایی، 

انتخاب نایب رئیس 
سوم به جای صمد 

حسن زاده در دستور 
کار نشست قرار 
گرفت. وی ۲۵ 

سال سابقه مدیریتی 
در شرکت کاشی 
تبریز داشته و از 

بدو تأسیس انجمن 
مدیران صنایع 

آذربایجان شرقی جزو 
این انجمن بوده است


